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Today implementation of the system analysis methodology in factories is a 

very actual problem that includes methods of simulation modeling and technol-

ogy of applied methods and means for solving the application problems of a fac-

tory functioning system analysis. 

Our factories‘ managers must solve many problems associated with pro-

duction. How to organize effective production? How to increase production effi-

ciency? How to reconstruct the existing production structure effectively? And 

the most actual problem is how to answer these questions quickly using IT-

solutions. 

In our case the manager of the Mogilev public corporation ―Obuv‖ gave the 

authors the task to create a program model of his factory industrial and econom-

ic activity to forecast some economic indicators change (e.g. efficiency, profit or 

loss) after the production structure change (e.g. resource costs, work content, re-

source content). For this purpose the authors used the system analysis methodol-

ogy and the simulation modeling technology. We created a complex software 

package for the factory functioning simulation modeling. 

The main process provided by our system is simulation modeling of indus-

trial and economic activity of the factory. This process contains three sequential 

steps: a model parameters input, a simulation experiment, handling and analysis 

of modeling results. By the modularity principle our system has two compo-

nents: the software module of a model data input and simulation experiments 

running and the software module of modeling results handling and analysis. In 

turn, the software module of a model data input and simulation experiments 

running has three components: the model data editor (designer) that provides the 

manager with a friendly user interface for a model data input (initial industrial 

and economic parameters: taxes, credits, accounts, etc.), the ―BelSim Experi-

menter‖ that provides methods for simulation experiments running and handling, 

the process simulation template library that describes the factory functioning 

program algorithm, in other words, the simulation model of the factory. 

This software package makes it possible to construct and operate a factory 

industrial and economic activity and therefore to find ways to update the factory 

industrial and economic system. 
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В данной работе исследовалась нагрузка стрел кранов с различным  

очертанием решеток и поясов, влияние отдельных конструктивных факто-

ров на нагрузку металлоконструкции, а также возможные пути снижения 

металлоѐмкости и повышения надѐжности металлоконструкции кранов.  

Предварительные проектировочные расчеты металлоконструкции 

стрел кранов показали, что в конструкции заложен необоснованно боль-

шой коэффициент запаса прочности, что приводит к росту металлоѐмкости 

машины.  

С целью разработки равномерно нагруженной конструкции стрелы, 

оптимальной по металлоемкости в данной работе исследовалось влияние 

отдельных конструктивных параметров на усилия в элементах стрелы. 

Методом экспертной оценки при обследовании мест эксплуатации 

кранов, а также в результате анализа результатов расчѐта стрел с различ-

ным очертанием решѐтки было установлено, что основными конструктив-

ными факторами, определяющими усилия в элементах стрелы, являются: 

– место крепления оттяжки; 

– угол наклона оттяжки; 

– при наличии нескольких оттяжек – количество оттяжек, их место 

крепления и угол наклона.  

Сущность работы была сведена к определению реакций и  усилий в 

стержнях фермы при последовательной комбинации конструктивных па-

раметров, систематизации и анализу полученных данных. 

Разработан алгоритм и программа определения опорных реакций 

стрелы фермы при переменных значениях места крепления оттяжки от 

консоли до середины пролета, угле крепления оттяжки от 30 до 60 граду-

сов. Количестве оттяжек от 1 до 3. Анализ результатов расчета ферм с раз-

личным очертанием решеток позволил разработать линейную модель оп-

ределения опорных реакций и усилий в стержнях фермы в зависимости от 

места крепления и угла крепления оттяжки. Установлены аналитические 

зависимости для определения опорных реакций крепления стрелы. Разра-

ботаны рекомендации по уменьшению нагрузок в элементах стрелы при 

неизменной грузоподъемности за счет изменения места и угла крепления  

оттяжки.   

  




